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  قال تعالى:

) ُʤॻِؒ َ̡ ا ۖ إِنʣََّ أَنʕَ الْعَلʤُॻِ الْ َ́ʯَ ْy ا إِلاَّ مَا عَلَّ انʣََ لاَ عِلʤَْ لََ́ َ̡ ॺُْا سʦُ١) قَال  

  

ʤॻʢق الله العʗص    

  

 

  

 
 ١ ǻ٣٢ ةالا  

  الॺقʙةمʥ سʦرة 
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  هداءلإا

 

  . المهندس جمال السعيد ،،  وكفاحى ،، شريك دربى لى زوجى إ

 الفكى. لى أختى الصغيرة سحر إ

  سرتى الكريمة.ألى إ

  جلاء. لإساتذتى األى إ

ً إ   .   ن يرى هذا البحث النور أ فى   لى كل من كان لى عونا

   من وقته الثمين وزودنى بفكرة او بشرح معلومة. لى كل  من منحنى جزأً إ
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  شكر وعرفان

  

ً مامه  أنسان  لإيصبح ا،  كبر من التقدير  أبسخاء    عندما يكون الجهد مبذولاً   ضعيفا

ب النطق  عن  عاجزة  محتاراً آوالحروف  فتقف  الشكر  ،،يات  يشكر     لا  من  ولكن 

  الناس لا يشكر الله. 

   والتقدير محمدلأ لالشكر  عبده  مصطفى  البروفيسور  الذى  ب    منحنى   خير 

  خراج هذا البحث.لإالعون يد الكثير من وقته الثمين وتقديمه لى  

  يسى  (ممتحن خارجى). للأب البروفيسور خضر آدم عالشكر والتقدير  

  للأب البروفيسور سليمان يحى  (ممتحن داخلى).الشكر والتقدير  

   دوماً السند لى  كان  الشكر والتقدير الى زوجى المهندس جمال السعيد الذى

  مادياً ومعنوياً. 

  الى والتقدير  العزيز  الشكر  الذى    البروفيسور   والدى  الفكى  حسين  محمد 

ً أ   طلبها. أبوجودة الى جانبى والذى قدم لى كل معلومة كنت   فتخر دوما

   الذى عمر  حسن  وزوجها  الفكى  سحر  الصغيرة  أختى  الى  والتقدير  الشكر 

  قدما لى كل العون لانجاح هذا البحث . 

والشكر من قبل ومن بعد Ϳ العلى القدير الذى منحنى القوة والصبر وعافانى حتى  

  كملت هذا البحث. أ
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 ʝلʳʯʴراسة مʗال  

فʨʻن       ʛʰʱتع  ʘʽح والʺʛوȄة،  الॽȃʨʻة  العʺارة  لفʨʻن  والॽɿॽʣʨة  الʳʺالॽة   ʦॽʁال فى  الʙراسة  هʚه   ʗʲʴǼ

العʺارة مʧ أهʦ الʛوافʙ الʳʺالॽة والابʙاॽɺة . ʚؗلʷؗ ʥفʗ الʙراسة عʧ الʺʕثʛات الفاعلة على العʺارة فى الȃʨʻة 

ق ؗʺا   .Ȑوʛمومʙʗ   راسةʙؗاملاً    ال فʨʻن تعȄʛفا  ومʛوȐ   العʺارة  بʛʱاث  الȃʨʻة    هʺالʱارʳʶؗ  ʵȄلاً   لʴʹارتى 

ومعʙداً   هʺا لʻȄʨؔʱات  ومفʸلاً  دراسة    الॽɿॽʣʨة  هʺا غʛاضلأ   الʳʺالॽة  على  الʨقʨف  الى  الʙراسة   ʗفʙه ؗʺا   .

  ʛاصʻالع  ʧع والʷؔف  الʺادǽة  مʨȞناتها  تʴلʽل   ʛʰع ومعʛفʱها  العʺارة  وفلʶفات  ورمʱȄʜها  الʳʺالॽة  جʺالॽات 

وجʨد نʺاذج تʽȞʷلॽة للʦॽʺʸʱ   ʺالॽات فʨʻن العʺارة الॽȃʨʻة والʺʛوȄة . إفʛʱضʗ الʙارسة كʺʨȞنات مهʺة فى ج

ʜʽ على الʴʹارة    فى فʛʱة الʴʹارات الʨؔشॽة  والعʺارةالʙاخلى   ʛؗʱالǼ هȃʨʻي سادت بلاد الʱة و الॽȃʨʻو الʛʺالȄ ة   .  

  إتॼعʗ الॼاحʲة الʺʻهج الʱارʵȄى الʴʱلʽلى الʨصفى لʴʱقȘʽ أهʙافها. 

تʨصلʗ الʙراسة الى عʙة نʱائج أهʺها أن الأعʺال الفॽʻة الʱى أنʜʳت فى فʛʱتى الȃʨʻة ومʛوȐ تʺʲل مʻهʳاً     -

سʨدانॽاً خالʸاً Ȑʨʱʴǽ على معایʛʽ وʦॽʀ تʽȞʷلॽة وجʺالॽة عالॽة، وأن مفهʨم الʛʱاث مفهʨم واسع مʧ جʺॽع  

  . جʨانॼه وʛȄتǼ Ȍॼعʙة مʳالات أهʺها مʳالي الʦॽʺʸʱ الʙاخلى والعʺارة

والأدبॽة    -  الʺادǽة  أشȞاله  ؗل  فى   Ȑوʛوم الȃʨʻة  تʛاث  بʙراسة  الإهʱʺام  ضʛورة  هى  الʙراسة  تʨصॽات   ʦأه

 والʳʺالॽة وتʨثॽقة لأنه یʕرخ للʴʹارات الʱى إزدهʛت فى الʨʶدان. 
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ABSTRACT 

 

This study examined the aesthetic and functional values of the Nubian and Meroitic 

architecture, as architecture is considered one of the most important aesthetic and creative 

tributaries. The study also revealed the effective influences on architecture in Nubia and Meroe. 

The study also provided a full introduction to the architectural heritage of the two civilizations of 

Nubia and Mero as a record of their history and a detail of their aesthetic formations and an 

enumeration of their functional purposes. The study also aimed to study the aesthetics and 

philosophies of architecture and its knowledge by analyzing its material components and 

revealing the aesthetic elements and their symbolism as important components of the aesthetics 

of the Nubian and Meroitic arts of architecture. The study assumed the existence of plastic 

models of interior design and architecture in the period of the Kush civilizations that prevailed in 

Nubia by focusing on the Nubian and Meroitic civilizations. The researcher followed the 

analytical and descriptive historical method to achieve her goals. 

- The study reached several results, the most important of which is that the artistic works 

completed in the Nubia and Meroe periods represent a pure Sudanese curriculum that contains 

high plastic and aesthetic standards and values, and that the concept of heritage is a broad 

concept in all its aspects and is related to several areas, the most important of which are the fields 

of interior design and architecture. 

 - The most important recommendations of the study are the necessity of paying attention to 

studying the heritage of Nubia and Meroe in all its physical, literary and aesthetic forms and 

documenting it because it chronicles the civilizations that flourished in Sudan. 
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